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Drodzy Czytelnicy! 

Czujemy sie jakbysmy zaczynali po raz 

trzeci... Gdy cztery lata temu ukazal sie 
pierwszy numer "Skautingu" niktz nas nie mys- 
lal , ze kiedykolwiek wyjdzie on poza nasz 
kochany szczep. Pozniej okazało sie, ze niek- 
torzy chca go czytac mimo to, ze nie maja z 
harcerstwem nic wspolnego. Postanowilismy 
wydawac "Skauting" w wiekszym nakladzie i 
komputerowo skladany, sadzilismy, ze 

chwycilo i, ze mozemu sie pokusic na 
krakowski 'nieregularnik" dla harcerek i har- 
cerzy. Chcemy by "Skauting" nie byl kojarzony 
zzadna harcerska jednostka organizacjna, jest 
on absolutnie niezalezny. Co wiecej nie 
chcemy wiazac sie z ktoryms z konkretnych 

odlamow, myslimy, ze bedzie on czasopismem 
interharcerskim. Chcemy przysluzyc sie idei 
zjednoczenia harcerstwa, chcemy 

propagowac mysl autentycznego skautingu w 
naszej organizacji, bez zbednego formalizmu, 
bez polityki. Mamy nadzieje, ze juz od 

przyszlego numeru znajda sie u nas artykuly 
harcerzy z ZHR, czy POH. Chcemy stworzyc 
miedzyorganizacyjna redakcje pisma. 

Jezeli macie ciekawy pomysl na artykul lub 
konkurs, jezeli na wycieczce zrobiliscie jakies 
ciekawe zdjecie, natychmiast je przyslijcie, a 
my je wydrukujemy. 

Jezeli "Skauting" ci sie podoba, jezeli sadzisz 

, ze jest wart uwagi to powiedz to innym i polec 
im nasza lekture. A jezeli odnosisz sie do nas 
krytycznie to natychmiast do nas napisz i pod- 
ziel sie uwagami. Napewno wpłynie to na 
charakter pracy zespolu i redakcji. 

CZUWAJ ! 

Jacek S. Spiewak 

Lukasz Bohdan 
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"Scouting to braterstwo sluzby i swiezego powietrza" Bi-Pi 

CALYM ZYCIEM..., TO ZNACZY 
W KAZDYM JEGO MOMENCIE. 

Kiedy majac jedenascie lat wstepowalem do har- 

cerstwa zrobilem to dlatego, ze chcialem pojechac na 

oboz, pozniej nalezalem don, bo tam mialem swych 

najlepszych kolegow, az wreszcie, gdy 

stwierdzilem, ze harcerstwo najlepiej przygotowuje 

do zycia, zostalem instruktorem, by pokazac je 

innym. Tymczasem majac za soba cwierc wieku 

pojechalem na Zjazd ZHP (pierwszy raz dostapilem 

tego zaszczytu), gdzie okazalo sie, ze to nieprawda. 

No bo tak naprawde stworzylismy (czy raczej: 

odrodzilismy) organizacje, wrocilismy do  przed- 

wojennego statutu, tworzymy instrukcje i 

regulaminy, lecz wciaz jeszcze nie widac ludzi, 

ktorzy mieliby to robic. Nie moge sie oprzec wrazeniu, 

ze w. tym harcerstwie sa tylko cztery osoby: Kaziu, 

Wojtek, Gosia i Rysiek. Slownie: cztery osoby 

dzialajace pozytywnie. Mnostwo jest natomiast 

niezadowolonych, nie tych, nie takich. Dlaczego 

przy wyborze przewodniczacego Rady Naczelnej 

kierowano sie selekcja negatywna? Jak wiele jeszcze 

wsrod nas jest grup i grupek, ktore dzialaja na 

zasadzie: "odrzucamy tych, ktorzy sie nie podobaja” ? 

A takie dzialanie moze skonczyc sie dwojako, w obu 

przypadkach fatalnie: albo kazda z tych grupek stwor- 

zy odrebne "niezalezne" harcerstwo i umiesci na jego 

czele własnego przywodce, albo tez przewodnic- 

zacym zostanie Szary Harcmistrz z Koziej Wolki, 

ktorego jedyna zaleta bedzie to, ze nikomu jeszcze jak 

dotad nie podpadl. Zjazd dowiodi, jak bardzo z 

wolnosci, ktora spadla nam niemal jak manna z 

nieba, zwlaszcza zas z wolnosci slowa nie umiemy 

korzystac. To, ze w kazdej chwili moge wstac i 

powiedziec do mikrofonu wszystko, co mi slina na 

jezyk przyniesie, wcale nie upowaznia mnie, aby 

to robic w obecnosci Przewodniczacego, Naczel- 

nika czy Naczelniczki. Wszak to ON jest moim WOD- 

ZEM i nalezy mu sie ode mnie 

PODPORZADKOWANIE i SZACUNEK niezalez- 

nie od tego, ze na sali obrad wszyscy sa rowni i 

niezaleznie od tego, czy wole Kazia z broda, czy tez 

uwazam, ze byc moze bez brody wygladalby kor- 
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zystniej. A moze rzeczywiscie nie ma wsrod nas 

AUTORYTETU, osoby aprobowanej przez 

wszystkich dzieki swym zaletom charakteru i 

pozytywnym dokonaniom? Moze wobec kazdej osoby 

jestesmy w stanie tylko wyszukiwac sprzecznosci 

postepowania, subiektywnie: odbierane niedociag- 

niecia i mowic o tym, mowic publicznie, bezwstyd- 

nie...? Moze nie ma wsrod nas nikogo, oprocz 

wymienionej  czworki zapalencow? Moze nie 

potrafimy zorganizowac zjazdu bez pracy w 

poprzedzajaca noc czesci delegatow? A moze z 

Krakowa do Warszawy rzeczywiscie jest tak 

daleko...?  Odpowiedzmy sobie na te pytania 

szczerze, odwaznie i swiadomi konsekwencji. A 

jezeli odpowiedzi beda pozytywne nie  robmy 

HARCERSTWA... ..jest ono bowiem ruchem 

WYCHOWAWCZYM przez swe zalozenia, struk- 

ture i niezaleznie od naszej instruktorskiej woli jes- 

tesmy dla naszych podopiecznych zrodlem 

PRZYKLADU. Gorzej, gdy zlego przykladu... 

Przy tej okazji dziekuje druhnie Teresie, ktora 

prywatnie bardzo lubie, za uswiadomienie mi, ze 

latwo mozna jednym nieostroznym wystapieniem 

zrobic dla Zwiazku wiecej zlego, niz sie zrobilo 

dobrego w czasie dziesiecioletniej ofiarnej sluzby 

instruktorskiej. Mysle, ze po chwili zastanowienia 

nikt z nas nie chcialby oczekiwac w przyszlosci od 

swoich wychowankow zachowania, jakie niektorzy 

delegaci zaprezentowali podczas Zjazdu... 1 choc 

osobiscie pragne, aby moje dzieci byly kiedys 

wychowywane w oparciu o metode harcerska (gdyz 

innej rownie dobrej nie widze), to jednak zanim 

zapisze je do tej, mam nadzieje za kilkanascie lat 

kwitnacej organizacji, _ chcialbym nabrac 

przekonania, ze wszystko o czym tu dzis napisalem 

nalezy wylacznie do planu niezbyt chlubnej przeszlos- 

ci, a harcerstwo przygotowuje do zycia. 

CZUWAJ! 

Mysz 
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Scenariusz: 80 lat harcerskich doswiadczen. Rezyseria: phm Marek Gorgon HR 

STOPNIEHARCERSKIEW ODCINKACH 

PRZEDSTAWIENIE WPIECIUAKTACH 

Magiczny blask 
zlotych zdobien 
KRZYZA HAR- 
CERSKIEGO przyciaga 
oko niemal kazdego 
zoltodzioba 
wstepujacego do 

druzyny harcerskiej. Gdy 
potem przez kojelne 
lata poznaje wszystkie 
tajniki harcerskiej drogi, 
coraz mniej uwagi pos- 
wiecajac  swietlnym 

refleksom, sam staje sie 

zrodlem prawdziwego 
blasku plynacego z jego 
wnetrza. 

wychowania harcerskiego bedacy 

System 

w swoim zalozeniu programem 

uzupelniajacym wychowanie rod- 

zinne i szkolna edukacje, oparty 

jest na kilku niezmiennych filarach. 

Wychodzac z kanonow zawartych 

w. PRZYRZECZENIU 1 

PRAWIE HARCERSKIM nalezy 

tu wskazac na system zastepowy, 

system stopni i sprawnosci oraz 

generalna zasade wychowania 

przez przyklad. Osobny rozdzial 

stanowi wychowanie instruktorow. 

Do tych systemowych rozwiazan 

kazdy druzynowy (rada druzyny) 

opracowuje atrakcyjny program, 

tak by powstala kompozycja, or- 

ginalna i niepowtarzalna, a jednak 

odwolujaca sie i bedaca rownoc- 

zesnie czescia Gry Harcerskiej, 

ktora juz od blisko wieku zaprzata 

umysly, serca i ciala mlodych ludzi 

na Ziemskim Globie. 

  

Poznajac kolejne stopnie 

harcerskie,  chciejmy nie 

zapominac, ze sa one etapami 

pewnej drogi, pewnej calosci, a 

kazdy z nich jakkolwiek jest osob- 

nym i niezaleznym to jednak wid- 

ziany powinien byc w szerszym 

kontekscie. Wymagania prob na 

stopnie sa dzielem instruktorow, 

ktorzy nie tyle chcieli nauczyc 

harcerza technik harcerskich, ale 

dali druzynowym instrument 

wychowawczy, ktorego umiejetne 

stosowanie pozwala prowadzic - 

jakby prosciej, bez koniecznosci 

czytania wielu naukowych tomow 

z metodyki, psychologii i 

pedagogiki - swoich harcerzy do 

zrodel swiatla „z ktorych czerpac 

im przyjdzie, gdy minie czas krot- 

kich spodni, a widzenie swiata 

przyniesie wiele odcieni, wsrod 

ktorych czern i biel, dobro i zło 

beda trudne do rozroznienia. 

cerskiego zachowania , 

pokazanie regul Gry  Har- 

cerskiej, pierwsze, ale jakze istotne 

wyksztalcenie nawykow pos- 

tepowania. 

Pierwsze spotkania z 

druzyna powinny chlopca oc- 

zarowac, pokazac mu nowe "pod- 

worko”. Im-wiekszy rozmach tych 

dni tym lepsze i glebsze od- 

zialywanie na wyobraznie, tym 

wieksze jego zaangazowanie i 

ciekawosc tego "nowego". Tak tez 

nalezy rozlozyc akcenty w 

pierwszych zadaniach w ramach 

akcji zaciagowej i proby przyjecia 

do druzyny. Warto tu wspomniec, 

ze zastęp zuchow 3 gwiazdki 

powinien zostac przyjety do 

druzyny bez warukow wstepnych i 

na innych zasadach, a moment 

przyjecia powinien byc rownoczes- 

nie otwarciem proby na mlodzika. 

AKTI: MLODZIK 

phm Marek Gorgon HR 

Mlodzik jest pierwszym stop- 

niem harcerskim. Nie powinno sie 

proby na ten stopien przeciagac 

na okres dluzszy niz rok, a naj- 

lepiej gdy czas jego zdobywania 

wyniesie zaledwie kilka miesiecy. 

Czasami poprzedza sie otwarcie 

proby na mlodzika okresem wstep- 

nym, zakonczonym przyjeciem do 

druzyny (okolo 6-8 tygodni). 

Najwazniejsze zadania proby to 

wprowadzenie w _ zasady har- 

Styczen 1991 

Szczegolowe i czesto in- 

dywidualne rozwiazania musi 

wybrac kazdy druzynowy. 

Kazdy z druzynowych gdy pisze 

plan kolejnej zbiorki szuka 

nowych ("starych a nowych”) 

pomyslow. Jesli chodzi o zrodla 

pomyslow przy opracowaniu zadan 

na stopien mlodzika i wywiadow- 

cy to warto poswiecic kilka wiec- 

zorow na przeczytanie ksiazki 

pt. "KIM" R.Kiplinga oddajacej 
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ducha przygody, mlodzienczej fan- 

tazji i podpowiadajacej nie tyle 

konkretne rozwiazania, ale 

sposob podejscia do tryskajacych 

czesto zbyt duza energia urwisow. 

Mlodzik 

programie wiele 

umiejetnosci. Wazne jest by 

kazdy harcerz je opanowal. Rola 

druzynowego polega na tym aby 

strumien energii dzialania 

skierowac prosto na realizacje 

zadan zawartych w probie. Na 

poziomie mlodzika harcerz 

powinien wykonac WSZYSTKIE 

zadania zawarte w karcie proby. 

Druzynowy jest wladny w wyjat- 

kowych sytuacjach (np niedowlad 

fizyczny i.t.p.) zwolnic harcerza z 

pojedynczych zadan. Jak kazdy 

stopien harcerski tak i Mlodzik 

zawiera w swoim 

technicznych 

oparty jest na pewnym schemacie, 

okreslajacym tryb jego zdobywania. 

Dopuszczenie do zdobywania stop- 

nia odbywa sie po spelnieniu 

warunkow otwarcia proby. 

Druzynowy otwiera probe w swoim 

rozkazie i wpisuje ten fakt do karty 

proby (ksiazeczki prob na stop- 

nie) harcerza. Od tego momentu 

harcerz wykonuje zadania, 

zdobywa umiejetnosci i gromadzi 

podpisy w karcie proby. W tym 

okresie szybkosc przebiegu 

proby zalezy od aktywnosci harcer- 

za, zastepowego oraz 

druzynowego. To bardzo wazne. 

Rola druzynowego i zastepowego 

jest tworzenie warunkow podczas 

zbiorek, wycieczek i obozow do 

zaliczenia poszczegolnych 

wymagan. Program dzialania 

druzyny powinien byc tak 

skonstruowany, aby kazdy miesiac 

przynosil mozliwosc zdobycia 

kilku potwierdzen w karcie proby. 

W czasie zbiorek (lub zaraz po 

nich) harcerze powinni miec moz- 

liwosc rozmowy z druzynowym 
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na temat zaliczenia stopnia. Naj- 

lepiej tak ulozyc program zbiorki, 

aby wplesc zadania do zaliczenia w 

zadania wykonywane na zbiorce. 

Wystarczy, ze zastepowy podczas 

gry na zbiorce zostawi list z 

poleceniem zmierzenia odleglosci 

np. z boiska do harcowki. Jesli 

harcerz poradzi sobie z tym 

zadaniem i na mecie prawidlowo 

poda wynik, bedzie to juz wys- 

tarczajacy powod do podpisania 

mu zaliczenia zadania.  Czes- 

to druzynowi popelniaja 

bledy, pozostawiajac harcerzy 

samych sobie przy zdobywaniu 

stopnia mlodzika lub wywiadowcy 

Pod koniec roku efekt jest mizerny, 

  

  

nie od wieku powinna pozostac 

nam na zawsze i ma charakter 

uniwersalny. Umiejetnosci 

pakowania plecaka czy robienia 

opatrukow , raz zdobyte z powod- 

zeniem moga byc stosowane przy 

kazdej okazji. Po uzyskaniu 

wszystkich podpisow w karcie 

proby, zaliczeniu biegu har- 

cerskiego, kandydata na mlodzika 

czeka proba koncowa. Zadanie 

proby koncowej powinno 

zmobilizowac harcerza do 

wykazania sie sprytem i umiejet- 

nosciami. Bardzo ciekawe proby 

koncowe mozna z latwoscia 

zaproponowc w czasie obozu 

stalego, wycieczek druzyny, 

biwakow. Na poziomie mlod- 

zika powinna to byc proba tech- 

niczna np.: budowa urzadzenia 

obozowego, zrobienie zdjec z 

wycieczki zastepu (lacznie z 

odbitkami) lub wykonanie 

elementu zdobnictwa do har- 

cowki. Po wykonaniu zadania i 

ocenie przez  druzynowego 

(rade druzyny) nastepuje przyz- 

nanie stopnia i ogłoszenie tego 

donioslego faktu w rozkazie 

druzynowego. Ostatnim, ale 

bardzo waznym momentem jest 

wpisanie stopnia do ksiazeczki 

harcerskiej. Zwykle w kon- 

Autor artykulu podczs odpoczynku.cowej fazie proby na stopien 

Broadstone Warren VIII'90 

a ma radzie druzyny zalamujemy 

rece jak to zle u nas ze stopniami... 

Wymagania proby na stopien 

mlodzika ulozone sa w kilku 

dzialach odpowiadajacych dzied- 

zinom wiedzy harcerskiej. Ten 

podzial bedzie sie w przyszlosci 

utrzymywal az do stopnia cwika 

Poziom techniczny 

wymagan na stopnie  od- 

powiada mozliwosciom ucznia 

piatej, szostej klasy. Jest tam jed- 

wlacznie. 

nak sporo wiedzy, ktora niezalez- 

Styczen 1991 
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mlodzika lub 

zakonczeniu, 

tuz po jej 

harcerz 

dopuszczany jest do zlozenia 

Przyrzeczenia Harcerskiego. 

Osobnym problemem dla 

druzynowego jest indywidualne 

dobieranie zadan dla kazdego har- 

cerza. Pomocny jest tutaj system 

sprawnosci indywidualnych 

(fachowych), ale o tym przyjdzie 

pora wspomniec przy okazji 

omawiania stopnia wywiadowcy 

w nastepnym akcie tego 

przedstawienia. 
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Wywiad z Naczelnikiem Harcerzy ZHP 1918 - hm RYSZARDEM WCISLA 

".„.Przyszedl wreszcie czas, kiedy mozna 
mowic, ze biale jest naprawde biale i koniec!" 

A Na poczatek pytanie, ktorego chcialby   

zapewne znac kazdy krakowski harcerz: Jak zaczal 

druh dzialac w krakowskim harcerstwie? — (...) 

W Krakowie ukazaly sie ulotki, ze kto czuje sie 

harcerzem, byl harcerzem, byl instruktorem niech sie 

zjawi na spotkanie do auli Uniwersytetu Jagiel- 

lonskiego, gdzie pod protektoratem rektora od- 

beda sie pierwsze posiady instruktorskie a byl to rok 

1956. Musze wam powiedziec ze poszedlem wtedy 

prawie w cywilu, bo wszyscy byli wtedy w cywilu, 

poszedlem tylko z krzyzem harcerskim, ktory udalo mi 

sie przechowac dlatego ze gdy bylem jeszcze w 

Rzeszowie ukazal sie w prasie nakaz ze kazdy harcerz 

ma oddac w okreslonym terminie ksiazeczke sluz- 

bowa i krzyz harcerski, ktory schowalem pod 

weglem w piwnicy. W domu były cztery rewizje i ani 

krzysra, ani ksiazeczki nie odnaleziono. O ksiązeczce 

wowczasd zapomnialem, lecz ku mojej wielkiej 

radosci w 1956 roku tu na UJ-cie dala mi ja moja 

matka, ktora jak sie okazalo caly ten czas ja 

przechowywala. Po tym spotkaniu zaczela sie moja 

Musze powiedziec, ze mialem zawsze szczescie do 

duzych akcji. Zawsze gdy organizowano cos Zz roz- 

machem to mnie w to 'wrabiano". Zawsze sie przed 

tym bronilem, bo wiedzialem, znowu te pare kilo ze 

mnie spadnie. Widac kiepsko sie bronilem bo za 

kazdym razem mnie uraczano taka funkcja i tak tez 

przygotowałem ten wazny dla dalszego rozwoju 

sytuacji w harcerstwie zlot. Najbardziej sobie cenie 

okres pracy w KIHAM tj. Kregu Instruktorskiego 

im. Andrzeja Malkowskiego.Bylem bardzo aktywny, 

a byl to okres bardzo burzliwy i mysle, ze byl to okres 

szczytu dojrzalosci  instruktorskiej,- wiedzielismy 

czego chcemy i konsekwentnie działalismy stanowiac 

nieugieta opozycje wzgledem owczesnych i panujacym 

jeszcze w naszym zwiazku wladzom. I w tym to 

wlasnie okresie czasu spelnilem role bardzo wazne. 

Bylem komendantem, Jubileuszowgo Zlotu 70-lecia 

w Krakowie, ktory wcale nie chcial byc lubiany i 

kochany przez wladze naczelne i głowna kwatere. 

Do ostatniej chwili torpedowano go. Jestem w 

  instruktorska kariera. Dostalem upo ienienr1l p 

do reaktywowania pierwszej druzyny harcerzy 

starszych w Krakowie. Pierwszej, ale z numerem czter- 

nastym. Troche wowczas pokrecilem, i potem po 

latach gdy czternastka obchodzila swoj jubileusz, gdy 

zjechali sie weterani z druzyny okazalo sie ze przed 

wojna druzyna miala kolor brazowy, gdy ja nadalem 

jej kolor bialy. Potem druzyne rozwinalem w dwie 

i objalem patronat nad nimi, asam zajalem sie szkola 

Pijarow i tam odtworzylem kolejna z tradycjami 

druzyne - osiemnasta, ktora pozniej prowadzil moj 

brat. Byl to pierwszy w Krakowie duzy szczep (...) A 

potem nastala juz dziewietnastka, w ktorej tkwie i 

nia zyje do dzisiaj. I tak przez te wszystkie lata pel- 

nilem przerozne funkcje. Od gospodarza harcowki w 

Rzeszowie, 23 lata na funkcji druzynowego do huf- 

cowego i innych waznych funkcji. Obecnie zostalem 

wybrany Naczelnikiem Harcerzy ZHP (r. zal 1918) 

Wiadomo, ze byl druh organizatorem wielu wielkich 

harcerskich akcji, takich jak chociazby zlot 

siedemdziesieciolecia harcerstwa na bloniach 
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iu ksiazki, ktora nazwalem "Raport Zlotowy”, 

moze nie jest to scisła nazwa bo tam jest opis wydar- 

zen wg kolejnosci ich wystepowania, to gruba ksiega 

chyba ponad dwiescie stron. Na poczatku sa 

wydarzenia przygotowawcze. Opisane rozne 

problemy, trudnosci, przetargi z glowna kwatera. 

Nie wszystko w niej ujawnilem, bo kiedy to pisalem 

to nie mozna bylo jeszcze mowic o przesluchaniach 

na Mogilskiej przez SB. Potem sie odbyl złot, krory 

"zaszczycił" naczelnik harcerstwa - pan Ornat - uciekl 

z niego... Ten złot byl w zasadzie taka iskra zapalna, 

ktora poszla w cala Polske. Wtedy zaczely sie tak 

zwane "ruchy struktur poziomych”. Przestano wierzyc 

w to co Glowna Kwatera oglaszala: alert taki, alert 

wiedzy o Partii, alert o tym, tamtym,o owym. Teraz 

ostatnio druh Grzebyk ogłosil Alert Bialej Sluzby, 

cos mu sie pomylio... Juz Episkopat wystosowal w 

tej sprawie protest. Ale wracajac do akcji... Bylem 

w stanie wojennym komendantem Pogotowia 

Zimowego Harcerek i Harcerzy na cala Polske. 

Bardzo trudne zadanie to bylo. Harcerstwo 
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przetrwalo ten trudny okres czasu. To byl bardzo 

wazny moment w naszej historii, to byl moment kiedy 

mysmy przelamali nieufnosc spoleczenstwa do har- 

cerstwa. Bylem inicjatorem i propagatorem "Ruchu 

Plaskiego Wezla” utrapienie dla SB. Potem bylo 

bardzo wazne wydarzenie, mianowicie zlot Strzelcow 

Podhalanskich lacznie ze zjazdem Episkopatu i 

zlotem harcerstwa w Szczawie. Wowczas bylem 

komendantem utajonym zlotu. Mnostwo "umyslnych" 

w cywilu tydzien weszylo kto jest organizatorem tego 

zlotu, kto nim kieruje, a wowczas i swoi dali mi sie we 

znaki. Harcerstwo w Szczawie naprawde w pelni 

zaistnialo. Pielgrzymek goralskich nie bylo widac 

spod zielonych mundurow. W Szczawie doszlo do 

pierwszego oficjalnego spotkania Episkopatu z 

delegacjami ruchow harcerskich. A potem pojechalis- 

my, takze tajnie na pierwsza pielgrzymke do Papieza, 

I spotkanie przy trzaskajacym ogniu w Castel Gan- 

dolfo sam na sam z Ojcem SwietymJanem Pawlem 

Il. Zlozylismy wowczas na rece Papieza raport o 

stanie i kondycji harcerstwa w Polsce. Tam takze 

na prosbe ks. Prymasa skladalem raport ze zlotu 

w _Szczawie(...). Ostatni zryw calego ruchu har- 

cerskiego to bylo utworzenie ZHR bylem jednym z 

inicjatorow tego ruchu, zaprojektowalem _ plakiet- 

ketak podobna do noszonej przez nas obecnie, roz- 

niaca sie tylko o date. Szkoda, ze losy ruchu potoczyły 

sie dziwnie bo plakietka powinna nas laczyc. Niestety 

doszło do podzialu chociaz nie musiało to nastapic. 

Licze sie z tym ze absolutnie musimy doprowadzic 

do zjednoczenia z ZHR, POH i organizacjami, 

ktore wyszly z ruchu, natomiast tak jak napisalem 

kiedys w "Skaucie" nie widze mozliwosci znalezienia 

wspolnej platformy ze strukturami ZHP-1956 z 

wladzami tego zwiazku nawet na szczeblu komend 

choragwić...). 

Wiemy tez, ze bedzie Druh organizował w przyszlym 

roku wielka uroczystosc dla harcerzy i nie tylko 

- Zlot Mlodziezy 

Jest to sprawa, ktora najbardziej spedza mi sen z 

w Czestochowie. 

oczu. Chce powiedziec ze do tej pory gros czsu, 

zamiast poswiecic samemu zlotowi poswiecilismy 

temu, aby sprobowac sie dogadac z ZHR czy POH 

aby ten złot byl naszym wspolnym zlotem. Pomimo 

usilnych staran zawsze byly jakies przeszkody i do tej 

pory sa. ZHR chce miec złot zupelnie odrebny, zlot, 

ktory nie bedzie wiazal sie z pobytem Papieza w 
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Polsce, chca miec zlot osiemdziesieciolecia, zlot na 

ktory zaprosili reprezentacje skautow z Litwy, 

Lotwy, Estonii. Nasz zwiazek, przyjal inna koncepcje 

zglosił jubileuszowy Zlot Harcerstwa, jako dar na 

Szosty Swiatowy Dzien Mlodziezy, ktory zwolal do 

Polski Jan Pawel II. (...). Przewidujemy ze przyjedzie 

okolo 50.000 mlodziezy z calego swiata. Na nasz 

wybiera sie mnostwo druzyn skautingu katolickiego z 

Europy; z Belgii, Niemiec, Hiszpanii, Wloch, Francji, 

Anglii, Wegier. Musze powiedziec ze rzecz jest 

bardzo trudna, dla mnie trudna, bo powierzajac 

mi funkcje Naczelnika Harcerzyzalozono ze nie bede 

komendantem tego zlotu pomimo, ze do tej pory 

go firmowalem i do tej pory podejmowalem 

zobowiazania wobec koscielnego Sztabu VI 

Światowego Dnia Mlodziezy w Czestochowie. 

Opublikowalem kilka dokumentow i na dzien 

dzisiejszy z niepokojem sledze dreptanie w miejscu. 

Podejrzewam ze ta sprawa moze byc przetargowa w 

procesie prob polaczenia sie z ZHR. ZHR kiedys 

mial duza ochote na organizacje zlotu 

osiemdziesieciolecia, ale jak juz wspomnialem nie 

chcieli laczyc tego wydarzenia ze spotkaniem 

papieskim. ktory jest problemem bardzo waznym. 

Bo chcemy aby byl to złot okreslajacy jednoznacznie 

nasza tozsamosc w ktorym deklaruje udzial 5000 - 

6000 skautow i harcerzy . z zagranicy chcacych 

spotkac sie z Ojcem Swietym. Bedzie to prawie Jam- 

boree. Wyslalismy juz takie zaproszenia do  or- 

ganizacji katolickich w Europie: "Zapraszamy na 

skautowe Jamboree do Polski.." bo im nic nie mowi 

to ze jest to nasz jubileuszowy Zlot.Wracajac do moich 

spraw zostalem powolany przez Rade 

Duszpasterstwa Harcerek i Harcerzy do nad- 

zorowania przebiegu Bialej Sluzby w Polsce. Tez ta 

sprawa kuleje, mysle ze w chwili gdy przekaze 

funkcje komendanta choragwi,siadziemy do tego 

problemu, wymaga on wyjazdu do Czestochowy roz- 

mowy z biskupem Gornym, bo w zasadzie or- 

ganizacyjnie w srodowiskach harcerskich to juz sie to 

zaczyna kleic. Podstawowym zadaniem bedzie 

przypisanie poszczegolnych miast  srodowiskomz 

ktorych harcerze startuja do Bialej Sluzby - miast w 

ktorych Papiez bedzie,a potem przekazanie 

wiadomosci na cala Polske. Wazna role moglaby 

odegrac prasa, ktora wcale nie sprzyja nam, 

nomenklaturowe uklady nadal dzialaja. Zobaczyny po 

zaprzysiezeniu Prezydenta moze cos sie zmieni dla 

nas. Najwazniejsze jest dla nas to, ze jestesmy w 
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posiadaniu dok , ktore   ja, ze jes- 

em przed- tesmy legalnym iazkiem, konty 

wojennego ruchu. Dokumenty te to postanowienie 

Sadu Wojewodzkiego w Warszawie, wyciag z rejestru 

stowarzyszen i zapis w GUS. Nikt nam nie moze 

  

powiedziec ze jestesmy nielegalnym zwiazkiem! 

Po ostatnim Zjezdzie zostal druh wybrany 

Naczelnikiem Harcerzy. Czy moglibysmy sie dowied- 

ziec czegos na ten temat 2 

Wybor nastapil w ubiegla sobote, kiedy to odbylo 

sie drugie posiedzenie Rady Naczelnej, bo pierwzse 

odbylo sie jeszcze w czasie Zjazdu. Na 

pierwszym posiedzeniu wybralismy Przewodniczacego 

ZHP. Byl to wybor jakiego nie przewidywalismy, tak 

ze nasz nowy Pzewodniczacy hm Wojciech Hausner 

HR byl zaskoczony i nie chcial proponowac kan- 

dydatow na funkcje w Naczelnictwie, musielismy mu 

dac wolna reke aby wybral sobie takie Naczelnictwo, 

z. ktorym bedzie mu sie dobrze wspolpracowac. Pos- 

tanowiono zwolac Rade Naczelna po raz drugi na 

15.XII. Byl prawie komplet (bez dwoch osob). Na 

ktorej w glosowaniu tajnym wybranov-ce Przewod- 

niczacych, zostali nimi: dh.hm Kazimierz Wiatr i dh. 

hm Pawel Lech . Zostali wybrani Naczelnicy: Nac- 

zelniczka Harcerek została wybrana druhna hm 

Malgorzata Rohleder, a ja zostalem wybrany 

      

Naczelnikiem Harcerzy. Druh Baniowski zostal 

wybrany skarbnikiem Naczelnictwa. Na czlonkow 

Naczelnictwa wybrano: druhaphm Marcina Slezaka i 

druhne pwd Renate Dzieszko,bardzo aktywna huf- 

cowa z Mielca. Przedluzono mandat, naszemu 

Kapelanowi Naczelnemu dh. plk. O.Adam Stud- 

zinski, ktory jest symbolem bohaterstwa i patriotyz- 

mu, kapelana spod Monte Cassino, ktory jest 

wszedzie uznawany tak w sferach koscielnych i w 

kregachharcerskich. 

Jakie sa druha zamierzenia w zwiazku z ob- 

jeciem funkcji Naczelnika Harcerzy ? 

Moje zamiary sa nastepujace: przede wszystkim chce 

zadbac o to by Zwiazek nasz sie rozrosl. Stworze 

warunki aby choragiew Mazowiecka, ktora dopiero 

powstaje, szybko okrzepla iwyzbyla sie starych przyz- 

wyczajen, z tego z czym najwiecej problemow mielismy 

w chorągwi krakowskiej, co juz na szczescie przemija 

„ juz nawet jest dosc dobrze. Stad moje pierwsze kroki 

beda wiodly na spotkanie z wszystkimi 

mianowanymi instruktorami z choragwi Mazowieck- 

iej, i to nie tlko ze szczepowymi czy hufcowymi, ale 

  

z kazdym od pr dnika do h za. Drugim 

moim krokiem bedzie nioficjalny wyjazd do choragwi 

Wschodniej, ktora bardzo szybko sie w tej chwili 

rozrasta i tam rosnie powazna sila , konkurencja (w 

pozytywnym tego slowa znaczeniu) dla choragwi 

Malopolskiej. Chcialbym wreszcie dokonac nominacji 

komendanta choragwi Zachodniej, ale wymaga to 

jeszcze co najmniej jednego spotkania z kandydatem. 

To jest to co pozwoliloby na dalszy rozwoj naszej 

organizacji i na przygotowanie sie jej do tego 

wielkiego jubileuszu, a sierpien  przyszlego roku 

bedzie dla nas najwazniejszym miesiacem. O ile 

to bedzie mozliwe chcialbym sie wlaczyc do prac 

zespolu powolanego do rozmow z ZHR, to jest 

problem, ktoremu poswiecilismy juz duzo czasu i 

wlozylismy wiele wysilku. 

  

Czy moglby druh podzielic sie z nami refleksjami 

na temat ostatnio zakonczonego Zjazdu ZHP w 

Warszawie, gdyz kraza o nim rozne opinie od 

wrecz uwielbienia uchwal Zjazdu do zupelnej 

dezaprobaty. 

Ja osobiscie jestem bardzo zadowolony, uwazam, ze 

XVIII Walny Zjazd ZHP byl sukcesem, niezaleznie 

od tego ze byly pewne kontrowersje, gdzie prywatnie 

mowiac byly proby przechwycenia naszgo 

Zwiazku, a w ostateczności nawet rozbic go. Porus- 

zono na nim, niefortunnie zreszta sprawy osobiste 

pary instruktoroww z Krakowa, ktore absolutnie nie 

powinny wyjsc na Zjezdzie. Tu widac te czterdziesci 

lat pracy komunizmu w Polsce... nawet instruktorzy 

na ktorych bardzo liczylismy nie zawsze stawali na 

wysokosci zadania odpowiadajacej randze 

posiafanych stopni. Po prostu niektore "super- 

idealy" tam  prysly a niktorzy sami sie 

skompromitowali Wielu ludzi po prostu nie czuje 

sutuacji, ze w tej chwili jest moment wazny, i zeby 

wygrac wieloletnie zmagania z komuna nie nalezy go 

przegapic, ludzie, ktorzy przez czterdziesci lat 

mowili ze biale jest biale teraz mowia: dobrze jak chce 

byc biale to niech bedzie biale, ale my wolimy szare. 

Nie! teraz wreszcie przyszedl czas kiedy mozna otwar- 

cie mowic ze to jest naprawde biale i koniec! 

Dziekujemy bardzo za wywiad i zyczymy wesolych 

swiat. Ja takze dziekuje i nawzajem 

Wywiad przeprowadzili Jacek Spiewak i Lukasz Boh- 

dan z krakowskiego miesiecznika harcerskiego 

"Skauting" w dniu 19. XII. 1990. 
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BIUROWY PUNKT WIDZENIA 
XVIII Walny Zjazd ZHP (r. z. 1918) 

Praca biura zaczela sie juz w czwartek (29. XI.) 

wczesnym rankiem, nie liczac oczywiscie wielu 

przygotowan jeszcze sprzed poczatku listopada. 

Szefem organizacji Zjazdu byl druh Marek Gorgon, 

ktory nas zwerbowal do pracy w Biurze. W 

Warszawie bylismy okolo dziesiatej potem 

pojechalismy prosto do zarzadu okregu Mazowsze na 

ul. Jakubowska, gdzie z miejsca zapedzono nas do 

pracy (ten Marek). Troche porzadkow, 

przemeblowania, dekoracji... Trzeba bylo zor- 

ganizowac takze identifikatory dla uczstnikow Zjazdu. 

Tym zajal sie dh. Stasiu Pelc, ktory po wykonaniu 

stu piecdziesieciu telefonow ruszył w warszawski rajd 

w poszukiwaniu identifikatorow. My w tym czasie 

dalej przystosowywalismy warszawska siedzibe ok- 

regu do potrzeb biura zjazdowego. Wlasciwie w 

czwartek nic wiecej sie nie dzialo oprocz odprawy 

warszawskiego sztabu zjazdowego. Poszlismy spac 

bardzo wczesnie (21.30). Nazajutrz od razu po 

sniadaniu pojechalismy na Politechnike przyspasabiac 

Mala Aule do posiedzen Zjazdu. Tak ze gdy 

przyjechalismy tam ok. 10.00, na Jakubowskiej 

urobieni jak malo kto pojawilismy sie ok. 23.00. 
Gdzie powitano nas z radoscia jako nowe rece do 
pracy, gdyz tej tam nie brakowalo. Zaczelo sie od 
przyklejania wizytowek na teczki itd. itp... Nastepna 
pobudka jeszcze przed switem zwijamy caly majdan 
i przenosimy sie na Politechnike, Biuro rozkladamy 
przed wejsciem do Malej Auli. Zaczynaja sie 
zchodzic delegaci i goscie. Kazdy musi byc od- 
notowany, kazdy musi wziasc mandat (trzeba 
jeszcze wiedziec komu jaki kolor mandatu przys- 
luguje). Delegatow jest coraz wiecej, my powoli 
zaczynamy nie nadazac, dwoimy sie i troimy, 
druhowoie z Warszawy pomagaja jak moga 
(chwala im za to). Tu kropka, tu krzyzyk, tu zaplacil, 
tu nie. Oh bylo goraco, ale dalismy rade. Po mszy sw. 
rozpoczynającej Zjazd wszystko zaczelo wracac do 
normy.  Piewszy dzien Zjazdu minal bez wiekszych 
klopotow dla biura. Do obiadu obrady plenarne, 
pozniej posiedzenia komisji w czasie ktorych dos- 
talismy od Marka czas wolny. Wieczorem na 
Jakubowskiej nocowalo juz tylko biuro, gdyz cala 
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reszta (harcmistrze i podharcmistrze) obradowali 

do bladego switu w przeroznych komisjach, z 

czego najdluzej chyba komisja glowna. Niedziela 

powitala nas strasznym mrozem. Troche spoznieni 

pojawilismy sie na Politechni i od razu w "wir pracy”. 

Mielismy troche problemow z pewnym dziennikar- 

zem z "Trybuny, ktory bezczelnie stojac przy 

biurowym stole, korzystajac z biurowgo telefonu 

obsmarowywal Zjazd w swojej brukowce. Pozniej 

mala sensacja: telefon z Wroclawia gzdzie obradowal 

II Walny Zjazd ZHR. Przekazano nam dwie uchwaly 

dotyczace Zjednoczenia harcerstwa. Byc moze w nas- 

tepnym numerze opublikujemy ich tresc. Gdy czas w 

ktorym odjezdzal nasz pociag zblizal sie 

nieublaganie tak czas zakonczenia obrad Zjazdu 

wrecz przeciwnie, wiec wyjechalismy z Warszawy o 

17.45 zostawiajac na pastwe Zjazdu naszych przyjaciol 
z Warszawy. 

Jacek S. Spiewak. 

  

  

Zczym kojarzy misie ZHP ? 

Wielu ludziom, ktorzy nigdy nie mieli z harcerstwem 

nic wspolnego ta organizacja kojarzy sie z nudnymi 

zbiorkami, zdobywaniem glupich stopni, cwikow, etc. 

Mysla o tej organizacji jako o postkomusistycznym 

systemie, wielu zobowiazaniach, ktorych nawet jej 

czlonkowie nie bardzo potrafia przestrzegac. Bo 

przecierz jak nie pomyslec, ze czlowiek posiadajacy 

siwe wlosy w wieku mojego dziadka nie pil alkoholu. 

Jest to przyklad, ale znam ludzi nalezacych do tej 

organizacji w wieku znacznie mlodszym, ktorzy wcale 

nie przejmuja sie tego typu zakazami. Podobnych 
zarzytow i przykladow mozna wymienic mnostwo, lecz 
przeciez nie to jest istotne. Mysle, ze ta organizacja 
naprawde czegos uczy. Uczy brzmi moralizatorsko, 
lecz nie chodzi tu o nauke typu: Badz grzeczny, nie pij, 
nie pal, mow dziekuje... Harcerstwo uczy samodzie|l- 
nosci i organizacji. Daje duzo mozliwosci poznania 

roznych miejsc i ludzi. I to jest w tym wszystkim chyba 
najwazniejsze. 

Ezop III 

  

  

     



  

UDZIAL KRAKOWSKICH HARCERZY W ODZYSKANIU 
NIEPODLEGLOSCI, ORAZ WALKACH TOCZONYCH 
PRZEZ II RZECZYPOSPOLITA 

Katarzyna Ryblewska 

Pazdziernik 1918r. w 
Krakowie jest  ok- 
resem,kiedy zaczyna 

wyczuwac sie zblizajaca 
WOINOSC. skauci organizuja 

wtedy wojskowy kurs 

przygotowujacy ich do ewentual- 

nej walki zbrojnej przy 

rozbrajaniu wojsk austriackich. 

Kiedy do miasta dotarla 

wiadomosc o walkach pod 

Lwowem, skauci chcacy pospieszyc 

z pomoca wyslali Dh. Takiela 

(poleglego w pozniejszych 

walkach) do Lwowa z pismem do 

dowodcy obrony i tamtejszych 

wladz skautowych. Mial on 

zbadac droge i mozliwosci przedar- 

cia sie do otoczonego miasta. 

Zadanie wykonal i powrocil z 

zadaniem pomocy. Koniec 

pazdziernika jest okresem 

rozbrajania zaborcy, w co 

wlanczaja sie skauci-harcerze. I tak 

np. XIII druzyna skautowa 

prowadzona przez J. Grzesiaka 

zdobywa wowczas 24 karabiny 

stanowiace nastepinie wystroj izby, 

a w Plaszowie kilku skautow 

(m.in.Maliszewski,Zandra, 

Krzyszkowski,Bieda,Stawarz) 

rozbraja z pomoca kolejarzy 

stojacy tam pociag z wojskiem. 

Skauci pelnili tez sluzbe war- 

townicza „ordynansowa i 

telefoniczna wyznaczona przez 

gen.Roje przy gmachu dowodctwa. 

Na poczatku listopada 1918 

dochodza do Krakowa wiadomosci 

o organizowanym przez dh. 

Kawalca w Deblinie batalionie 

harcerskim majacym wyruszyć na 
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odsiecz Lwowa 

sprawdzic te wiadomosci di 

Warszawy jedzie dh. Zbig. 

niew Trylski. W mie 

decyzja gen. Roji skautow; 

odwolano z oddzialow, w 

ktorych pelnili sluzbe i mieli: 

oni utworzyc 1 korpus 4 P.P.Ż 

legionow. Do utworzenia kor 

pusu nie doszlo bo wczesniejj 

czesc skautow ochotniczc 

wsapila do wojska i os 

tatecznie skautow sfor-$ 

mowano I batalion 4 P.P.$ 

Batalion ten bral udzial wę 

walkachn o Grodek Jagiel 

lonski oraz na lini Zboiska 

Dublany (6-8 XII), gdzie pod 

Dawidowem poleg! hufcowy Jerzy 

Grodynski oraz kilku harcerzy. 

Pluton harcerski po akcji, pod 

Zboiskami otrzymal pochwale 

dowodcy batalionu jko najleprzy. 

Ponad to kilku harcerzy 

krakowskich i tarnowskich sluzylo 

w II batalionie 4 P.P legionow 

walczacym pod Lwowem. Pozos- 

talych w Krakowie harcerzy 

oddzialu 

telefonicznego oraz utworzono z 

wcielono do 

nich oddzialy strazy obywatelskiej 

(np. zh z II i XIldu ) rozkazem 1.3 

z 6 II 1919 odzial harcerski 1 

batalionu 4 B.B 

przemianowano na grupe har- 

cerska, dodatkowo przeszkołono i 

wyslano do Jablonowej( odtad w 

sprawach bojowych  podlegala 

bezposrednio 2 dywizji piechoty 

legionow , a gospodarczo dalej 4 

P.P). grupa ta posiadala wlasny 

emblemat. 18 V 1919r. grupa har- 
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cerska wyruszyla na front w 

okolicach Lidy, pozostajac w od- 

wodzie. Do walk wlaczono ja 29 VI 

na odcinku Molodecko-Ogarkow, 

gdzie wslawil sie dh. Trylski 2 

VIldu. W lipcu 1920r dh.J. 

Grzesiak podczas ofensywy 

bolszewickiej na Warszawe 

otrzymal zadanie od komendy 

krakowskiego okregu zor- 

ganizowania oddziału ochotnic- 

zego z harcerzy krakowskich 

urodzonych pomiedzy 1900-1903r. 

i starszych.2XII du .w oddziale tym 

znalazlo sie 24 harcerzy, z innych 

druzyn w miescie 20, z prowincji 

23. Instruktorami w niej zostali 

trzynastacy „majacy za soba kurs 

poslugiwania sie bronia.Oddzial 

ten zostal wcielony do 

Wilenskiego baonu harcerskiego 

sformowanego i dowodzonego 

przez braci Kawalcow. Baon ten 

walczyl pod Grodnem , Wilnem, 
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a swoj szlak bojowy konczy 22 XII 

1920r. pod Landwarowem jako 

kompania szturmowa 6 Har- 

cerskiego Pulku Piechoty Wojsk 

Litwy Środkowej. W chwili, kiedy 

maksymalne sily zdolnych do 

walki wyslano na front, w policji 

strazy kolejowej,strazy granicznej, 

zastepowano ich niezdolnymi do 

durowani i wyekwipowani. Ich 

sluzba miala na celu ukrocenie 

panujacego na tym odcinku 

przemytui nielegalnego przekrac- 

zania granicy, co udalo im sie 

wykonac. Na swoim odcinku mieli 

oni 3 placowki, a praca ich 

polegala na pelnieniu 6-godzin- 

nych wart strzegacych granicy - za 

swoja wzorowa sluzbe otrzymali 

pisemna 

kontrolnego 

pochwale oficera 

MSW  mijr.Maryn- 

towicza. Po wybuchu I Powstania 

Slaskiego krakowscy harcerze nies- 

li pomoc slazakom,  organizujac 

przerzuty broni, amunicji i 

Ź_ zywnosci, dostarczajac ochotnikow 

W 
Odznaka "Rok wojny 1919" grupy har- 

cerskiej II Dywizji Legionow 

takiej sluzby. Harcerze zdek- 

larowali sie do strazy granicznej 

dostarczajac ochotnikow do roz- 

nych kompani lub batalionow, przy 

czym funkcje mlodszych 

oficerow,lub podoficerow obej- 

mowali harcerze. Jesli w oddziale 

ponad 50% stanu stanowili har- 

cerze to wtedy oprocz normalnej 

numeracji otrzymywal nazwe har- 

cerski. Rozkaz normujacy or- 

ganizacje takich oddziałow zostal 

wydany 7 VII 1920, a pierwszy od- 

dzial harcerski wyruszył na swoje 

placowki 11 VIII 1920r. 100 har- 

cerzy z calej choragwi utworzylo 

krakowski oddzial ochotniczy do 

sluzby granicznej, ktory po 2 

miesiecznym przeszkoleniu zostal 

przyjety do sluzby jako 1 

krakowska kompania  har- 

cerskiego batalionu i w polowie 

sierpnia obsadził granice na 

Slasku, na odcinku biegnacym 

wzdluz Czarnej Przemszy (15 km.) 

pomiedzy wsiami Jezor-Dab. Har- 

cerze byli wzorowo umun- 
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itd. Po jego stłumieniu prace te 

prowadzili dalej. I tu znowu na 

wyroznienie zasluguja harcerze z 

Jozef Grzesiak "Czarny" - załozyciel i 

pierwszy dryzunowy"Czarnej 13" 

Krakowskiej. Zdjecie z 1939r. 

XIII druzyny, ktorzy w VIII 1919 

zgłosili sie cala druzyna do sluz- 

by w Komitecie Obrony Zachod- 

nich Granic Polski. Oprocz tego 

harcerze z innych druzyn czynnie 

wlaczyli sie w akcje plebiscytowa 

tworzac harcerskie Komitety 

zbierajace pieniadze na akcje, a 

po wybuchu III Powstania Slas- 
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kiego grupa ok. 100 harcerzy 

wziela udzial w walkach. Najwiecej 

wniej jest krakowiakow z II, III, IV, 

V, VI druzyny, przy czym jeden z 

bohatersko walczacych harcerzy 

ppor. Jan Surzycki przedstawiony 

Odznaka II dywizji Legionow polskich z 

1919r. 

zostal w filmie K. Kutza pt. "Sol 

Ziemi Czarnej”, w scenie kiedy 

na pomoc powstancom przybywa 

oddzial artyleryjski z oficerem 

Wojska Polskiego. Harcerze 

biracy udzial w walkach oraz 

pelniacych / sluzbe pomocnicza 

wykazali sie wielka odwaga, har- 

tem ducha, dobrym 

przygotowaniem wojskowym oraz 

karnoscia - cechami nabytymi 

podczas zbiorek skautowych a 

powierzanie im odpowiednich 

funkcji w strazy obywatelskiej lub 

strazy granicznej swiadczylo o 

wysokim morale, oraz zaufaniu i 

szącunku wladz i spoleczenstwa. A 

pamietac nalezy, ze w wiekszosci 

byli to mlodzi chlopcy, czasami 

nawet 17 letni zglaszajacy sie do 

sluzby ochotniczo, a wypelniajacy 

ja wzorowo. Postepujac zgodnie z 

Prawem i Przyrzeczeniem Har- 

cerskim. 

Katarzyna Ryblewska 
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ACH... TESAMOLOTY! 
Bartlomiej Suder 

Prawie na kazdym obozie, ktory odbywa sie nad 

jeziorami w bardziej polnocnej Połsce przelatuja 

nam nad  glowami samoloty. Dobrze jesli tylko 

przelatuja. Ale bardzo czesto przekraczaja pred- 

kosc dzwieku, co mozna zauwazyc po charak- 

terystycznym huku. Samoloty zwykle sa ruskie i piloci 

tez. Nikt nie interesuje sie tym, ze nie mozna wypoc- 

zywac, Ale juz niedlugo ta wspaniala armia wyniesie 

sie do siebie. A narazie chcialbym wam wyjasnic na 

czym polega to zjawisko, gromu dzwiekowego. 

Powstaje on wskutek  rozladowania znacznej 

energii zgromadzonej w fali uderzeniowej powstalej 

podczas lotu samolotu z predkoscia rowna lub 

od Fala 

jest to fala cisnienia przemieszczajaca 

wieksza predkosci dzwieku. uder- 

zeniowa 

sie wzgledem osrodka (powietrza) z predkoscia 

od dzwieku. 

temperatura i gestosc osrodka po przejsciu fali uder- 

wieksza predkosci Cisnienie, 

zeniowej doznaja naglego, skokowego przyrostu. Wys- 

tepuja dwa rodzaje fali uderzeniowej: prostopadla i 

wynika 

oporu aerodynamicznego przy 

skosna. Energia fali uderzeniowej ze 

zwiekszenia sie 

przekraczaniu predkosci dzwieku. Slyszalnosc i in- 

tnsywnosc uderzenia dzwiekowego zaleza od wielu 

itp.). 

Poczatkowo predkosci ponaddzzwiekowe osiagano 

Odglos 

do obserwatora dwukrot- 

parametrow (masy samolotu, wysokosci, 

w locie nurkowym. uderzenia 

dochodzil 

nie: pierwszy grom, gdy samolot osiagal predkosc 

dzwiekowego 

AOLO DANIE 

1OALCwy 

M 4 
(Bike | 

Me.Z 4,2 
PONPDZ wi UÓWA 

PRĘDYOK 

Ma z 4 

MAAD WAWIE HIAK/G ł 
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dzwieku (bing), a drugi przy powrocie do predkosci 

poddzwiekowej (bang) (rys.2). Na ziemi pierwsze 

uderzenie slyszane jest jako drugie (samolot 

wyprzedzil je), a drugie jako pierwsze. Slyszalnosc 

grzmotu w linii prostopadlej.do do kierunku lotu 

samolotu siega 50 km. (rys 3). Predkosc dzwieku na 

powierzchni ziemi w temperaturze 15 stopni Celsjus- 

zai cisnieniu 1033 HPa to 350 m/s, dla tych, ktorzy 

jezdza samochodami to 1225 km/h). Predkosc 

dzwieku maleje wraz z wysokoscia, i na 5 km wynosi 

320 m/s, a na 10 km juz tylko 299 m/s. Dla 

zainteresowanych na 10 km panuje temperatura -50 

Pierwszym 

samolotem, ktory przekroczył predkosc dzwieku byl 

doswiadczalny samolot USA Bell X-1. Byl 

samolot 0 napedzie rakietowym, wynoszony 

stopni Celsjusza i cisnienie 256 HPa. 

to 

na 

wysokosc kilku tysiecy metrow przez Boeing B-29 

Superfortess. Pierwszy lot odbyl sie 25.1.1946r. A 

dnia 14.X.1947 z bazy Muroc (od 1950r. Edwards 

Air Force Base) polozonej na pustyni Mojave. 

Samolot pilotowany przez Charlesa Jagera osiagnal 

1,6 

przekroczył predkosc dzwieku. Ostatni z serii 

predkosc Ma, czyli jako pierwszy na swiecie 

samolotow doswiadczalnych: North American X-15 

A-2 osiagnal predkosc 7322 km/h (Ma=6,7). 

Bartlomiej Suder 
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